

80 let Československé společnosti zeměpisné při ČSAV a 50 let její brněnské pobočky

Těchto dvou významných výročí v životě naší vědecké společnosti bylo vzpomenuáno v Brně ve dnech 28. a 29. června 1974 slavnostním shromážděním více než 110 geografů, členů ČSSZ, zástupců geografických společností PLR, MLR, NDR a sovětských geografů, ČSAV, stranických a státních orgánů, SGS, VZÚ atd. — Po uvítání všech přítomných předsedajícím doc. dr. Mišterou, CSc., a po čestném zahajovacím slově nejstaršího člena ČSSZ (od r. 1920) JUDr. K. Vaetera, přednesl slavnostní projev předseda ÚV ČSSZ univ. prof. dr. Miloš Nosek, DrSc., a vyzval přítomné k uctění památky těch členů, kteří položili své životy za samostatnost čs. lidu a v boji proti fašismu za svobodný život a socialistický vývoj naší země. Přítomní pak vyslechli podrobný referát dr. Dušana Trávníčka, CSc., o činnosti ČSSZ od jejího založení po současné dny, ve kterém mohl konstatovat velký přínos ČSSZ čs. geografickým vědám i rozvoji naší společnosti. Následovaly projevy hostů, při kterých zahraniční delegáti předali ÚV ČSSZ dary (publikace) od geografických společností, které zastupovali. Dopolední jednání bylo zakončeno předáním diplomů zasloužilým členům ČSSZ a organizacím spolupracujícím s ČSSZ. In memoriam byly diplomy uděleny členu koresp. ČSAV Fr. Vitáskovi, dr. Z. Lázníčkoví, CSc., a dr. J. Dosedlovi.

Odpoledne bylo věnováno oslavě 50 let brněnské pobočky, kdy po zahájení jejím předsedou přednesl ing. dr. Václav Novák zprávu o činnosti pobočky v uplynulém půl století. Na závěr byla otevřena výstavka dokumentů k oběma jubilejím.

Druhý den se sešli účastníci oslav k pracovnímu jednání, které řídil doc. dr. J. Demek, DrSc., ředitel GÚ ČSAV, a na kterém přednesli referáty doc. dr. M. Macka, CSc., na téma „Životní prostředí člověka v ČSSR a úkoly geografie“ a dr. A. Hynek „Komunistická výchova v zeměpise při výuce socialistického životního prostředí“. Po řadě koreferátů a živé diskusi, kterou tato aktuální témata vyvolala, bylo celé dvoudenní zasedání zakončeno dr. K. Vaetrem upřímným přáním mnoha úspěchů v další činnosti ČSSZ a její brněnské pobočky. Vzhledem k významu oslav a závažnosti obsahu jednání v jejich průběhu je toto číslo Sborníku věnováno převážně referátům, které byly během obou dnů zasedání předneseny.

RNDr. Jiří Kousal,
předseda brněnské pobočky
Čs. společnosti zeměpisné

80 ЛЕТ ЧЕХОСЛОВАЦКОГО ГЕОГРАФИЧЕСКОГО ОБЩЕСТВА ПРИ ЧСАН
50 ЛЕТ ЮЖНОМОРАВСКОГО ФИЛИАЛА ЧСГО ПРИ ЧСАН

В Брно состоялось 28 - 29 июня 1974 г. торжественное собрание по случаю выше указанных годовщин. В нем приняло участие более чем 110 географов - членов при ЧСАН, представителей дружеских географических обществ ВНР, ГДР, ПНР, советских географов, ЧСАН, представителей партийных и государственных органов, Словацкого географического общества, Военного географического института, и т. д.

После приветствия всех присутствующих председательствующим Доц. Д-р. Л. Миштерой, кандидатом географических наук и после вступительного слова старшего члена ЧСГО Д-ра. К. Фетера (с 1920 г.), выступил с торжественной речью проф. Др. Милош Носек, Д-р. географ. наук, который предложил почтить память членов ЧСГО, отдавших свою жизнь за самостоятельность чехословацкого народа и в борьбе против фашизма, за свободу и социалистическое развитие нашей страны. Присутствующие прослушали потом подробной доклад Д-р. Душана Травничека, кандидата наук, о деятельности ЧСГО с момента его основания по настоящие дни. Докладывающий в своем выступлении констатировал большой вклад ЧСГО для чехословацкой географической науки и для развития нашего общества. Далее следовало выступление гостей, которые от имени географических обществ передали ЦК ЧСГО подарки (книги). Утреннее заседание закончилось вручением дипломов заслуженным членам ЧСГО и организациям, сотрудничающим с ЧСГО. Посмертно были дипломами награждены член-корреспондент ЧСАН Фр. Витасек, Д-р. З. Лазничка и Д-р. Й. Доседла.

Во второй половине дня проходило чествование 50 лет Южноморавского филиала. После открытия заседания председателем Д-р. Й. Коусалом прочитал инж. Д-р. Вацлав Новак доклад о деятельности филиала в прошлом 50летнем периоде. К заключению была по случаю обеих годовщин открыта выставка документов о деятельности обществ, в связи с их юбилеями.

Второго дня состоялось рабочее заседание, которым руководил Доц. Д-р. Я. Демек, Д-р. географических наук, директор Института географии ЧСАН. С докладом «Окружающая человека среда в ЧССР и задачи географии» выступил Доц. Д-р. М. Мацка, кандидат географических наук и с докладом «Коммунистическое воспитание в географии в процессе преподавания социалистической окружающей среды» выступил Д-р. А. Хинек.

После многих корефератов и после живой дискуссии, вызванной выше указанными актуальными докладами, закрыл заседание Д-р. К. Фетер, который пожелал ЧСГО и его Южноморавскому филиалу многие успехи в его дальнейшей деятельности.

80 YEARS OF THE CZECHOSLOVAK GEOGRAPHICAL SOCIETY AT THE CZECHOSLOVAK ACADEMY OF SCIENCES AND 50 YEARS OF ITS BRNO BRANCH

were commemorated in Brno by a festive meeting of more than 110 geographers, members of the Czechoslovak Geographical Society, representatives of the Geographical Societies of Poland, Hungary, the GDR and Soviet geographers, representatives of the Czechoslovak Academy of Sciences, party and government institutions, etc. during June 28 and 29, 1974.

The participants were welcomed by presiding Ass. Prof. Dr. L. Mištera and after the opening speech of the oldest member of the Czechoslovak Geographical Society, JUDr. K. Vaeter (since 1920), Univ. Prof. Dr. Miloš Nosek, chairman of the Central Committee of the Czechoslovak Geographical Society, took the floor and invited the participants to commemorate the members of the Society who lost their lives in fighting for the independence of Czechoslovak people and against fascism for free life and socialist development in our country. The participants were given a detailed report by Dr. Dušan Trávníček on the activities of the Czechoslovak Geographical Society from its foundation up to the present in which the great contribution of the Society to Czechoslovak geographical sciences and the development of our society was appreciated. The report was followed by addresses of the guests. Delegates from abroad presented to the Central Committee of the Czechoslovak Geographical Society the presents (publications) from the geographical societies they represented. The morning session was closed by placing diplomas to meritorious members of the Czechoslovak Geographical Society and to cooperating institutions. Some diplomas were awarded in memoriam, such as to Corresponding Member of the Czechoslovak Academy of Sciences, Prof. Dr. Fr. Vitásek, Dr. Z. Lázníčka and Dr. J. Dosedla.

In the afternoon the meeting devoted to the celebration of 50 years of the Brno Branch of the Czechoslovak Geographical Society was opened by its chairman, Dr. J. Kousal. After the opening speech Ing. Dr. Václav Novák read the report on the activities of the Brno Branch in the passed half-century. Then an exhibition of documents to both anniversaries was opened.

On June 29, the participants took part in a working meeting under presidency of Ass. Prof. Dr. J. Demek, Director of the Institute of Geography of the Czechoslovak Academy of Sciences. During the meeting Ass. Prof. Dr. M. Macka's paper „The environment in the Czechoslovak Socialist Republic and tasks of geography“ and Dr. A. Hynek's paper „Communist education in geography in teaching about socialist environment“ were read. After ample discussion related to these topical papers the two-days meeting was closed by Dr. K. Vaeter with a sincere wish of much success in future activities of the Czechoslovak Geographical Society and its South Moravian Branch.